
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا:

دریافت حقابه ایران از ترکیه و افغانستان
در حال پیگیری است

معاون وزیر نیرو در امور آبفا با بیان اینکه موضوع حقابه 
هیرمند را از افغانستان پیگیری می کنیم، افزود: موضوع ارس 

را هم با ترکیه در حال پیگیری هستیم. 
به گزارش ایســنا، محمد جوانبخت، دیروز در نشستی 
خبری با اشــاره به اقدامات انجام شده در حوزه دیپلماسی 
آب، گفــت: اکنون با عراق در فضــای خوبی قرار داریم و 
موضوع ارس را با ترکیه در حال پیگیری هستیم. در بخش 
شرقی کشور برای اولین بار از زمان انعقاد معاهده 1351، 
طرف مقابل به تیم فنی ما اجازه داد از ایستگاه آب سنجی 

دهراوود در بالادست سد کجکی بازدید کنیم. 
او افزود: طبق معاهده 1351 باید سالانه ۸۲۰ میلیون 
متر مکعب از آب رود هیرمند وارد ایران شــود و به مصرف 
تامین آب استان سیستان و بلوچستان و زاهدان برسد اما 
این اتفاق در چهار ســال گذشــته رخ نداده و آب موثری 

رهاسازی نشده است.
معــاون وزیر نیــرو در امور آبفا با بیــان اینکه یکی از 
پیش بینی هــای معاهده این بوده که هر زمان از آمار طرف 
مقابل قانع نشــدیم درخواست بازدید داده شود، ادامه داد: 
بر این اســاس طی یک ســال و نیم گذشته، سه جلسه با 
کمیســاران و دو جلسه حاشیه ای برگزار کردیم اما در هر 
حال اجازه بازدید داده نمی شــد. در نهایت بعد از اصرار ما 
و کمک وزارت امور خارجه پذیرفتند که بازدیدی داشــته 
باشــیم. البته باید توجه داشــت که بازدیــد در زمانی که 

رودخانه بیشترین آبدهی را دارد موثر است.
جوانبخت با بیــان اینکه طبق بازدید گروه فنی اکنون 
جریان آب در ســد کجکی برقرار است و امیدواریم بخشی 
از حقابه ایران تامین شــود، افزود: مقامات افغانســتان در 
این ســفر، اجازه بازدید از مخزن ســد کجکــی را که در 
تصاویر ماهواره ای مشــخص اســت ذخایر آبی مناســبی 
دارد بــه تیم فنی ایران ندادند امــا پیگیری ما ادامه دارد 
و در بخش هــای مختلف به لحــاظ فنی و اجرایی موضوع 
 را دنبــال می کنیم و هیــچ گاه از دریافت این حقابه ناامید

نیستیم.
وی افزود: همه ساله با صدها نقطه دارای تنش در کشور 
مواجه هســتیم که این تنش در برخی نقاط خیلی شدید 
اســت. به طور مثال سال گذشته شاهد تمام شدن آب سد 
اکباتان بودیم و امسال ســد نهند در تبریز به دلیل اتفاق 
هیدرولیکی خالی شد و این در حالی است که سال های قبل 
این ســد سرریز می کرد اما در هر حال همکاران توانستند 

یک متر مکعب آب را جایگزین کنند.
معاون وزیر نیرو در امور آبفا خاطرنشان کرد: اکنون دو 
ســال است که هیچ آبی وارد چاه نیمه های سیستان نشده 
و شرایط سختی را ســپری می کنیم. البته وزارت نیرو در 
سه فاز بنا دارد که موضوع آب در سیستان و بلوچستان را 
مدیریت کند که فاز یک اضطراری در حال انجام اســت و 
در سال جاری به سرانجام می رسد. همچنین ابرپروژه انتقال 

آب از دریای عمان در دستور کار است.
برای سومین بار

حق رأی 60 درصد از سهام بانک آینده 
به وزارت اقتصاد واگذار شد

با لغو دستور موقت صادر شده توسط دیوان عدالت 
اداری و رد اعتراض ســهامداران توسط شعبه سوم 
بدوی دیوان عدالت اداری، حق رای 60 و ســه دهم 
درصد از ســهام مازاد بانک آینده به وزارت اقتصاد 

محول شد.
به گزارش خبرگزاری فارس، بانک مرکزی در اوایل نیمه 
دوم ســال 14۰۰ با استناد به مصوبه شورای پول و اعتبار 
6۰ و سه دهم درصد از سهام بانک آینده را مازاد بر حدود 
تعیین شــده توسط ماده 5 قانون اجرای سیاست های کلی 
اصل 44 قانون اساســی دانست و به همین دلیل حق رای 

این سهام را به وزارت اقتصاد تفویض کرد.
اجرای این مصوبه با اعتراض سهامداران بانک در دیوان 
عدالت اداری در اوایل دی ماه همان سال متوقف شد. مجددا 
بعد از اعتراض بانک مرکزی به این رای، در اردیبهشت ماه 
14۰1 دیوان عدالت اداری با تایید مصوبه شــورای پول و 
اعتبار و بخشــنامه بانک مرکزی، اعتراض سهامدار بانک را 
رد کرد. اما مجددا در شــهریور ماه در پی اعتراض دوباره 
ســهامداران، دیوان عدالــت اداری مصوبه بانک مرکزی را 
ابطال و به نفع ســهامداران بانک آینــده رای داد. دوباره 
و با اعتراض بانک مرکزی، در مهر ماه همان ســال، شعبه 
تجدیدنظر دیوان عدالت اداری مصوبه بانک مرکزی را تایید 

و اعتراض سهامدار را رد کرد.
تصــور بر ایــن بود که دیگــر ماجرا تمام شــد اما در 
ســال 14۰۲ باز هم با اعتراض سهامداران، دیوان عدالت 
اداری دســتور توقف اجرای مصوبه بانــک مرکزی را داد 
اما با شــکایت دوباره بانک مرکزی برای سومین بار دیوان 
عدالــت اداری با تایید مســتندات و مصوبه بانک مرکزی، 
دســتور توقف اجــرای مصوبه بانک مرکــزی را لغو کرده 
 اســت. ایــن رای در دوم مــرداد ماه ســال 14۰۲ صادر

شده است.
نتیجه حکم دیوان عدالت اداری به معنای آن است که 
حق رای 6۰ درصد از ســهام بانک آینده به وزارت اقتصاد 
تفویض شــده و این وزارتخانه می تواند براســاس این حق 
رای، بــرای هیــات مدیره بانک عضو تعییــن و در تعیین 
مدیرعامل بانک نقش ایفا کند. البته این اختیار در صورتی 
قابل اجراست که مجددا مصوبه بانک مرکزی توسط دیوان 

عدالت اداری لغو یا نقض نشود.

فرار به جلوی همتی 
درباره آب رفتن یک میلیارد دلار

از درآمد ارزی کشور
افت ارزش یک میلیارد دلاری منابع ایران در کره جنوبی 
بدین معناست که بازیگری نفتی ایران ذیل ساختار »برجام« 
و تحت نظــارت آمریکا منجر به کاهش 14 درصدی ارزش 

درآمد نفتی کشور شد.
به گزارش فارس، همزمان با آزادسازی منابع بلوکه شده نفت 
ایــران در کره جنوبی روایت های مختلفی پیرامون این قضیه در 
رسانه ها شــکل گرفت. نکته جالب توجه این بود که آزادسازی 
منابع ایران بدون پذیرش محدودیت های هسته ای و بدون اجرای 

برجام و FATF  رقم خورد.
علی رغم موفقیت دولت ســیزدهم در انجام کاری که دولت 
تدبیر از انجام آن عاجز بود، عبدالناصر همتی، رئیس بانک مرکزی 
دولت روحانی در توئیتی عنوان کرد: می گویند شش میلیارد دلار 
را »بدون برجام و بدون FATF« آزاد کردیم! الان باید خوشحال 
باشیم که با مجوز آمریکا از منابع خود برای غذا و دارو استفاده 
خواهیم کرد؟ نوعی خنثی سازی تحریم هاست؟ چرا نمی گویید؛ 
طی دو ســال هر دو ماه، از شش میلیارد و جمعاً از 7۲ میلیارد 

دلار درآمدنفتی محروم شده ایم!
البته طبق اعلام وزارت امور خارجه، ایران به دارایی های آزاد 
شده خود دسترسی کامل و مستقیم خواهد داشت و بانک های 
ایرانی کنترل کامل خواهند داشت و می توانند کالا و خدمات را 

بدون هیچ محدودیتی خریداری کنند.
عبدالناصر همتی همچنیــن در ادامه در توئیتی دیگر ادعا 
کرد: پرســیدم چرا با تعلل در انجام توافق، ظرف دو سال کشور 
را از 7۲ میلیارد دلار درآمد نفتی کشور محروم کردید؟ به جای 
پاســخ گفتند چرا از آزادی منابع در کره جنوبی ناراحتید؟! تازه 
معلوم شده است یک میلیارد آن هم در طول دو سالی که خبر 
درمانی می کردند، آب رفته اســت! یعنی جمعاً شد 7۲+1=73 

میلیارد دلار عدم النفع.
طبق اعلام بانک مرکزی ایران، منابع ارزی کشور در کره جنوبی 
به ارز وون انباشته و بلوکه شده بود و به دلیل کاهش ارزش وون 
نســبت به دلار در مدت زمان بلوکــه ماندن منابع، ارزش آن از 
هفت میلیارد دلار به شش میلیارد دلار کاهش یافت و ایران یک 
میلیارد دلار ضرر کرد. اما آیا این خســارت یک میلیارد دلاری 
ناشــی از عدم احیای برجام بود یا اتفاقا فروش نفت در سازوکار 

تعیین شده توسط برجام؟
گل به خودی همتی

جهت اســتحضار آقــای همتی، پول بلوکه شــده ایران در 
کره جنوبی عمدتا ماحصل فروش میعانات گازی به این کشــور 
در دوره ریاســت جمهوری ترامپ بوده است، دوره ای که رئیس 
جمهور وقت آمریکا هنوز از توافق هســته ای خارج نشــده، اما 

محدودیت هایی را علیه فروش نفت ایران اعمال کرده بود. 
در نتیجه میعانات گازی ایران ذیل چارچوب برجام فروخته 
می شد و پول حاصله در کره جنوبی انباشته شد و تبدیل آن هم به 
ارز دیگری به دلیل شروط ایالات متحده ممکن نبود. بعد از خروج 
آمریکا نیز دولت وقت ایران گمان می کرد اروپا به وعده هایی که 
داد، می تواند عمل  کند و قرار نیست منابع نفتی ایران بلوکه شود ، 

لذا همچنان میعانات به کره فروختیم و پولی دریافت نکردیم.
در نتیجه افت ارزش یک میلیارد دلاری منابع صادرات نفت 
ایران در کره جنوبی بدین معناست که بازیگری نفتی ایران ذیل 
ســاختار »برجام« و تحت نظارت آمریــکا منجر به کاهش 14 
درصدی ارزش درآمد نفتی کشــور شــده و تــازه پول با تاخیر 

چندساله به کشور بازمی گردد.
این واقعیت باید مورد توجه کسانی قرار بگیرد که به تخفیف 
پنــج  تا 1۰ درصدی بر روی قیمت نفــت ایران برای دور زدن 
تحریم ایراد می گیرند ولی هزینه سازی برجام را سانسور می کنند.

وزیر دارایی آفریقای جنوبی:

استفاده از ارزهای ملی
اولویت بانک بریکس است

وزیر دارایی آفریقای جنوبی اعلام کرده که تحریم های 
اعمال شده علیه روسیه به عنوان یکی از اعضای اصلی گروه 
بریکس، استفاده از ارزهای ملی در معاملات بین المللی را 

ضروری کرده است.
به گــزارش رویترز، انوک گودونگوانــا، وزیر دارایی آفریقای 
جنوبــی، طی مصاحبه ای گفت: بانک توســعه گروه بریکس که 
توسط کشــورهای عضو این گروه ایجاد شــده باید روند تامین 
مالــی و پرداخت وام بــه ارزهای ملی را                              افزایش دهد و دلیل آن 
هم تحریم های غرب علیه روسیه به عنوان یکی از اعضای اصلی 

گروه بریکس است.
تا چند روز دیگر ســران کشــورهای عضو گروه بریکس در 
ژوهانسبورگ آفریقای جنوبی برای برگزاری پانزدهمین نشست 
این گروه بین المللی دور هم جمع خواهند شد. این کشور میزبان 

اجلاس بریکس از 31 مردادماه تا دوم شهریورماه است.
»گودونگوانا« تأکید کرد: افزایش استفاده از ارزهای مجازی در 
میان کشورهای عضو بانک توسعه بریکس در نشست پیش رو در 
دســتور کار قرار می گیرد و یکی از اهداف آن هم در کنار فاصله 

گرفتن از دلار، کاهش تبعات نوسانات ارزی برای کشورهاست.
این وزیر آفریقای جنوبی گفت: اکثر کشورهایی که عضو بانک 
توسعه بریکس هستند، این بانک را                              تشویق کرده اند که به ارزهای 
ملی وام بپردازد اما این بانک به آن اندازه که کشورها انتظار دارند، 
به این ســمت نرفته است. این سمت و سوی راهبردی  است که 

ما می خواهیم بانک توسعه بریکس را                              به طرف آن سوق دهیم.
بانک گروه بریکس که دفتر مرکزی آن در شــانگهای چین 
واقع است، در سال ۲۰14 و توسط کشورهای گروه بریکس شامل 
برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی با هدف تامین مالی 

پروژه های زیرساختی و توسعه ای تشکیل شد.
این بانک در سال ۲۰15 فعالیت خود را                              رسما آغاز کرد و طی 
سال های بعد کشورهایی نظیر بنگلادش، امارات، مصر و اروگوئه 
نیز به آن پیوستند. اخیرا عربستان سعودی هم مذاکراتی را                              برای 

عضویت در این بانک در دستورکار قرار داده است.

اقتصادی
صفحه ۴
سه شنبه ۲۴ مرداد ۱۴۰۲
۲۸ محرم ۱۴۴۵ - شماره ۲۳۳۷۲

وزیر نفت:

تولید نفت ایران 
به روزانه ۳ میلیون و 200 هزار بشکه رسید

ثبت و اجرای طلاق نوبت اول
آقای حبیب بدوی فرزند حمدان به شماره ملی 1751212610 
احتراما با توجه به رای صادره از دادگاه خانواده شعبه 2 اهواز 
به شــماره دادنامه 140137390010392126 با موضوع 
خواســته طلاق به درخواست زوجه به شما اخطار می گردد 
ظرف مدت یک هفته از تاریخ نشــر آگهی و در خلال آن 
جهت اجرا و ثبت طلاق به این دفترخانه مراجعت نمایید در 

غیر این صورت طبق مقررات عمل خواهد شد.
آدرس دفتر: شیبان، خیابان اول، فرعی فروردین

سردفتر طلاق رسمی شماره ۵ شیبان
 محمدسعید حاتمی

می کنند  تــلاش  برخی  کــه  حالی  در 
به  را  مردم  تابســتانی  سفرهای  مشکلات 
گردن راهپیمایی مردمی و راهبردی اربعین 
بیندازند مدیرکل حمل ونقل مسافری سازمان 
راهداری با اعلام این که 15 هزار اتوبوس در 
کشور وجود دارد افزود: در زمان حاضر فقط 

6300 اتوبوس عملیاتی در کشور داریم.
داریــوش باقرجوان در گفت وگو با خبرگزاری 
تســنیم در خصوص وضعیت ناوگان اتوبوسرانی 
کشــور اظهار کرد: تعداد 15 هزار اتوبوس دارای 
کارت هوشمند در کشور داریم. با توجه به این که 
نمی توانیم خودروهای جدید را به ناوگان اتوبوس 
کشــور اضافه کنیم به دلیل افزایش سن ناوگان، 
اتوبوس هــای موجود توان پیمایش مســیرهای 
متوســط و بلند را ندارند. بر این اساس در زمان 
حاضر 63۰۰ اتوبوس عملیاتی در کشور داریم که 
البته برای خدمات رسانی به مردم کافی نیستند.

مدیرکل حمل ونقل مسافری سازمان راهداری 
و حمل ونقــل جاده ای با تاکید بر این که ســعی 
کرده ایم از تمام ظرفیت ها برای ارتقا خدمات رسانی 
به زائران اربعین حســینی استفاده کنیم، اضافه 
کرد: در این راســتا نیــز از ظرفیت مینی بوس و 
ســواری کرایه ها برای مسیرهای کوتاه و متوسط 

بهره می بریم.

باقرجــوان بــا یــادآوری این کــه از ظرفیت 
دستگاه ها، ارگان های دولتی، کارخانجات و معادن 
نیز برای بــه کارگیری اتوبوس هــای در اختیار 
استفاده خواهیم کرد، افزود: از سوی دیگر با توجه 
به رشد تقاضا برای سفر در ایام تابستان، باید این 

موضوع را نیز مدیریت کنیم.
وی با اشاره به این که تلاش کرده ایم مشکلات 
را به حداقل برســانیم، اظهــار کرد: پیش فروش 
بلیت اتوبوس تهران-مهــران آغاز و امکان خرید 
 بلیت برگشــت این مســیر هم فراهم شده است.
بر اســاس تصمیم اتخاذ شــده ۲9 درصد به نرخ 
کرایه اتوبوس های اربعین ســال گذشــته اضافه 
می شود تا بتوانیم با این کار بخشی از هزینه های 
مالکان اتوبوس را جبران کنیم. اگرچه هزینه های 

این بخش بسیار بالا رفته است.
اجاره اتوبوس از ترکیه

همچنین احد آزادی خواه؛ رئیس فراکســیون 
حج و زیارت مجلس در گفت وگو با ایرنا خبر داد: 
اجاره اتوبوس از کشورهای دیگر انجام شده است. 
تعــداد زیادی اتوبوس های مــدرن از ترکیه اجاره 
شده و قرار است از مصلای امام خمینی)ره( تهران 
اقدام به مسافرگیری کرده و به مرز مهران ببرند و 
سپس از مهران به مصلای امام خمینی)ره( برگردند. 
همچنین در خصوص آماده سازی مسیر مخصوصا 

از کرمانشــاه تا مرز خسروی اقدامات خوبی انجام 
شده است.

گوشه دیگری از ترک فعل دولت قبل
گفتنی است، در حالی که تصور می شد ترک فعل 
عباس آخوندی فقط در بخش مسکن به فاجعه ختم 
شده اما مشکلات حمل و نقلی برجای مانده از دولت 
قبل، کمتر از مســکن نیست. ترک فعل رخ داده در 
نوســازی ناوگان جاده ای و ریلی، موجب بلااستفاده 
شــدن ۸7۰۰ دستگاه اتوبوس در چرخه مسیرهای 

طولانی شده است.
 البته همان طور که ترک فعل مســئولان دولت 
قبل در بخش مسکن ربطی به تحریم ندارد با توجه 
به وجود توان بالای ساخت اتوبوس، واگن، لوکوموتیو، 
ریــل ، جاده و ... در داخــل، نباید در بخش ریلی و 
جاده ای هم مشــکلی باشد اما کشــور با کمبود در 
همه بخش های مذکور مواجه است که ربطی هم به 
تحریم نداشته و ندارد. سالهاست که برخی مسئولان، 
ناکارآمدی خود را پشت تحریم ها پنهان می کنند که 
مهم ترین نمود آن در وزارت راه و شهرسازی دولت 

قبل بروز کرد.
لازم به یادآوری است که برخی مسئولان وزارت راه 
و شهرسازی، استفاده از وسایل نقلیه شخصی تا مرزها 
را در سفرهای اربعین توصیه می کنند. این امر مستلزم 
آماده ســازی پارکینگ های مرزی است که وعده داده 

شــده تا ایام اربعین آماده می شود. ضمن اینکه زائران 
بهتر اســت صرفا به طرف مهران یا شلمچه نروند و از 
پایانه های مرزی چذابه، باشماق، تمرچین و خسروی نیز 
استفاده کنند تا با توزیع بار ترافیکی ایام اربعین، رفت 

و برگشت آسان تری به عراق داشته باشند.
تأخیر احتمالی پروازهای اربعین

رامیــن حمزه؛ مدیرعامل هواپیمایی قشــم ایر 
هــم از تأخیر احتمالی پروازهــای اربعین به دلیل 
محدودیت های ترمینال سلام خبر داد و افزود: برای 
جلوگیری از اختلال احتمالی در فروش اینترنتی، یک 
سرور پشتیبان خریداری شده است. از همین الان با 
هواپیمای باری اقلام و بسته های غذایی را به فرودگاه 
نجف ارسال می کنیم تا در صورت تاخیر احتمالی از 

زائران اربعین پذیرایی به عمل آید.
او با اعلام این که فروش بلیت پروازهای اربعین از 
۲7 مردادماه به صورت اینترنتی آغاز می شود، ادامه 
داد: سال گذشته 6۰ درصد بلیت پروازهای اربعین 
به صورت اینترنتی فروخته شــد. عرضه مستقیم و 
بی واســطه بلیت به آحاد مــردم یکی از مزیت های 
فروش اینترنتی است. امسال نیز برنامه داریم حدود 
6۰ درصد بلیت پروازهای اربعین را از طریق سامانه 
فروش آنلاین )ib.qeshm-air.com( عرضه کنیم و برای 
خرید حضوری نیز مردم می توانند به دفاتر هواپیمایی 

قشم مراجعه کنند.

گوشه دیگری از ترک فعل دولت قبل 

6300 دستگاه از 15 هزار اتوبوس کشور فعال است

بخشــنامه های انتشار  شــاهد   اخیراً 
تجاری ـ ارزی متناقضی از ســوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت هستیم که برخلاف 

رویه دولت در مهار تورم است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، یکی از نکاتی 
که همواره مورد تأکید کارشناسان است هماهنگی 
سیاست های ارزی ـ تجاری دولت است که لزوم 
همکاری چنــد وزارت خانه را بــا بانک مرکزی 
می طلبد. بر همین اســاس انتشــار دو بخشنامه 
تجاری ـ ارزی )گوشــت ـ قطعه سازان( که اخیراً 
از ســوی وزارت صمت روز گذشــته در فضای 
رسانه ای منتشر شــد به  نظر اقدام عجولانه و از 
قبل اطلاع رسانی نشــده ای بود که واکنش های 
رسانه ای زیادی را داشت و بعضاً برداشت های غلط 
و اشتباهی از آن شد که تأثیر آن بر فضای روانی، 

پیام های منفی را برای بازار ارز به همراه داشت.
اخیراً وزارت صمت در نامه ای اعلام کرد واردات 
انواع گوشت قرمز و چای به گروه کالایی ۲۲ )ارز 
از محل تالار دوم( منتقل شده و بر این اساس ارز 
نیمایی برای واردات این دو محصول حذف شده 
اســت. این در حالی اســت که کژتابی های ابلاغ 
این نامه باعث شــده بود برخی رسانه ها، به دلیل 
برداشت غلط و عدم تبیین این نامه، خبر از حذف 
ارز ۲۸هزار و 5۰۰ تومانی برای واردات گوشــت 

تنظیم بازاری دهند.
قائم مقــام وزارت جهاد و کشــاورزی، چند 

ســاعت بعد از انتشــار این نامه در گفت وگویی، 
ضمــن تکذیب خبر عدم تخصیص ارز ۲۸ هزار و 
5۰۰ تومانی برای گوشت های تنظیم بازاری گفت: 
هیچ گونه تغییر گروه کالایی برای گوشــت قرمز 
گوسفندی و گوساله وارداتی خانوار اتفاق نیفتاده 
است. لازم به ذکر است دولت منابع بسیار خوبی 
از ارز ۲۸ هــزار و 5۰۰ تومانــی را برای واردات 
گسترده گوشــت، جهت تنظیم بازار اختصاص 
داده و به طور هفتگی برنامۀ واردات گوشــت گرم 
گوسفندی و گوشت گرم گوساله برای تنظیم بازار 

در حال انجام است.
گفتنی است انتشار نامۀ مذکور، یکی از دلایلی 
بود که سبب افزایش نرخ ارز در بازار غیررسمی 
شد و برخی کارشناسان این اقدام وزارت صمت را 
پیام آزادسازی قیمت ها و حذف تدریجی ارز ۲۸ 
هزار و 5۰۰ تومانی تلقی کردند و عنوان داشتند 
که بانک مرکزی منابع تأمین ارز ۲۸5۰۰ تومانی 
را ندارد و همین موضوع باعث رشد جزئی نرخ ارز 

در بازار آزاد شد.
حداقــل در چنین شــرایطی انتظار می رفت 
اگر وزارت صمت، قصد داشــت تغییری در گروه 
کالایی گوشت منجمد گوساله و گوسفندی اعمال 
کند، باید از قبل به طــور واضح در این خصوص 
اطلاع رســانی می کرد تا اولاً شاهد برداشت های 
مختلف از انتظار این نامه نباشیم ثانیاً تا این حد بر 
جو روانی بازار ارز تأثیر نگذارد و پالس خالی شدن 

منابع ارزی بانک مرکزی را به بازار صادر نکند.
پیام به بازار آزاد ارز

 با نامه به انجمن خودروسازان
خبر دیگری که اخیراً منتشر شد و برداشت های 
مختلفی از آن شــد مربوط به نامۀ وزارت صمت 
به انجمن خودروســازان، موتورسیکلت سازان و 
دوچرخه ســازان بود، در این نامه آمده است: » ... 
کلیه شرکت های خودروساز نیازهای ارزی خود در 
واردات قطعات منفصله موضوع فصل 9۸ مقررات 
صادرات و واردات )انواع خودرو، موتورســیکلت، 
دوچرخه و اسکوتر برقی( را، ترجیحاً از طریق ارز 

صادرات خود و دیگران تأمین کنند.«
در واقع در شــرایطی که انتظار می رود تمام 
حوزه هــای اقتصادی هماهنگ با سیاســت های 
تثبیت و ضدتورمی بانک مرکزی باشند و به گفتۀ 
رئیس بانک مرکزی همگی در راســتای کاهش 
انتظــارات تورمی تلاش کنند برداشــت فعالان 
اقتصادی از انتشــار این نامه نیز مشابه نامۀ قبل، 
حذف تدریجی ارز ۲۸ هزار و 5۰۰ تومانی توسط 
بانــک مرکزی بود. لازم به ذکر اســت برخی از 
رسانه ها و کارشناسان، با استناد به این نامه مدعی 
شــده بودند که بانک مرکزی پیام کسری منابع 

ارزی را به بازار ارز صادر کرده است.
تجربه شکست خورده آیفون در قطعات خودرو

گفتنی اســت، جدا از کم تجربگی و بی برنامه 
بودن وزارت صمت در صدور این دو بخشنامۀ اخیر 

که فضای بازار ارز را به هم ریخت از نظر فنی نیز 
چنین اقداماتی، اقدام هایی از پیش شکست خورده 
است که بارها و بارها در کالاهای دیگر تجربه شده 
و در نهایت نتیجه ای جز افزایش افسارگســیخته 

قیمت ها در آن کالاها نداشته است.
به عنــوان مثال آیفون های آمریکایی به عنوان 
کالاهایی که مستقیماً به نرخ دلار بازار آزاد متصل 
شده اند همزمان با افزایش نرخ ارز دچار افزایش 
قیمت می شــوند. علت این اتفاق رویه واردات در 
برابر صادرات خود است که در خصوص واردات این 
دسته از تلفن های همراه اجرا می شود. تجربه ای 
که به طور شفاف مقابل وزارت صمت قرار دارد و 
این هشدار را می دهد که اگر ارز ترجیحی قطعات 
خودرو نیز حذف شــود احتمالاً شــاهد رخ دادن 
اتفاقی مشابه با قیمت گذاری آیفون های آمریکایی 
خواهیم بود و قیمت قطعات خودرو نیز به دست 
بازار قاچاق و غیررسمی ارز سپرده خواهد شد که 
تأثیر بســزایی در افزایش بهای تمام شدۀ خودرو 

خواهد داشت.
گفتنی است، غلبه نگاه تک بعدی، تکنوکرات 
و مدعــی تخصــص بر نــگاه راهبــردی و همه 
جانبــه در وزارت صمــت، علاوه بر گســترش 
گردن کشی در برابر قانون، رانت و فساد؛ موجب 
این ناهماهنگی هاســت که بهانه بــه طرفداران 
تشــکیل وزارت بازرگانی )واردات( می دهد. این 

امر می تواند موجب نابودی تولید داخلی شود.

بر خلاف رویه دولت صورت می گیرد

تصمیمات تورم زای وزارت صمت با ناهماهنگی در صدور بخشنامه ها

وزیر نفت با بیان اینکه اکنون تولید نفت 
ایران به سه میلیون و 1۹0 هزار بشکه در روز 
رسیده است، گفت: 36 میلیارد دلار پروژه در 
شورای اقتصاد برای بهینه سازی در بخش های 

مختلف داریم.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نفت، جواد 
اوجی دیروز )دوشنبه ۲3 مرداد( در آیین گشایش 
کنفرانــس و نمایشــگاه بین المللی بهینه ســازی 
مصرف و بهره وری انرژی ایران، با اشــاره به اینکه 
امروز صنعت نفت یکی از مهم ترین صنایع کشــور 
است، افزود: تأمین امنیت انرژی کشور برعهده این 
وزارتخانه اســت و 95 درصد انرژی کشور از نفت 

تأمین می شود.
وی ادامه داد: موضوع ناترازی گاز و فرآورده های 
نفتی مقوله مهمی است که شامل افزایش تولید و 
بهینه سازی مصرف می شود. در دولت سیزدهم با 

همراهی مجلس شورای اسلامی برنامه ریزی خوبی 
برای افزایش تولید نفت و گاز شده است.

وزیر نفت با اشــاره به اینکه امروز به عدد سه 
میلیون و 19۰ هزار بشــکه تولید نفت رسیدیم و 
یک میلیارد مترمکعب گاز در کشور تولید می شود، 
گفت: البته ظرفیت تولید نفت سه میلیون و ۸5۰ 

هزار بشکه در روز است.
اوجی با اشاره به بهره برداری از 15 میلیارد دلار 
پروژه نیمه تمام نفتی در سال گذشته افزود: امسال 
نیز 1۲ میلیارد دلار پروژه نیمه تمام به بهره برداری 
می رسد که افزایش تولید گاز، نفت و فرآورده های 

نفتی را رقم خواهد زد.
وی ادامــه داد: از جمله این طرح ها می توان به 
بهره برداری از پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی اشاره 
کرد که 5۰ میلیون مترمکعب به ظرفیت فرآورش 

گاز کشور اضافه کرد.

وزیــر نفت بــه بهره برداری از فــاز دوم طرح 
توســعه پالایشگاه آبادان هم اشاره کرد و گفت: با 
بهره برداری از این طرح حداقل ۲1۰ هزار بشــکه 
به ظرفیت پالایشگاه آبادان و ظرفیت پالایش نفت 
کشــور افزوده شــد. در زمینه جمع آوری گازهای 
مشــعل نیز پروژه ان جی ال 3۲۰۰ به بهره برداری 

رسید.
اوجی تأکید کرد: این روزها نیز آماده بهره برداری 
از فاز 11 پارس جنوبی هستیم که بیست سال روی 
کاغذ مانــده بود و در آینــده ای نزدیک با حضور 
رئیس جمهوری به بهره برداری می رسد. پروژه های 
دیگری نیز در دســتور کار است. با وجود افزایش 
ظرفیــت تولید نفت و گاز در کشــور اما در بخش 

مصرف نیز باید بهینه سازی انجام شود.
وزیر نفت با اشــاره به اینکــه در این دولت و 
مجلــس انقلابی طرح های خوبی داشــتیم، گفت: 

ماده 1۲ از سال 9۲ به تصویب رسید اما انگیزه ای 
برای ســرمایه گذار ایجاد نمی کــرد. در این زمینه 
نشســت های زیادی در مجلس شــورای اسلامی 
برگزار شــد و با بهره گیری از دیدگاه های مجموعه 
صنعت نفت تغییراتی در این قانون به وجود آمد.

اوجی با بیان اینکه اگر در بهینه سازی مصرف 
خوب کار کنیم بخش اعظمی از این ناترازی انرژی 
جبران می شود، اظهار کرد: 36 میلیارد دلار پروژه 
در شورای اقتصاد برای بهینه سازی در بخش های 

مختلف داریم.
وی گفــت: همچنین در قانون بودجه ســال 
14۰۲ حســاب بهینه سازی شــکل گرفت که از 
محل صرفه جویی سوخت، به اندازه همان سوخت 
یــا معــادل آن به قیمت فوب خلیــج فارس را به 
ســرمایه گذار تحویل دهیم و برای ســرمایه گذار 

انگیزه ایجاد کنیم.

و  اقتصادی  ویــژه  منطقه  مدیرعامل 
فرودگاه بین المللی پیــام گفت: بیش از 
30 شــرکت اکنون در حوزه شــبکه در 
توانسته اند ۲6  حال فعالیت هســتند و 
محصول یکتــا و منحصربه فرد در منطقه 
 ویژه اقتصادی پیام تولید کنند که با تیراژ
یک میلیون در سال در حال تولید است.

به گزارش کیهان، اکبر قنبرپور روز گذشته 
در نشست خبری خود اظهار داشت: ایجاد قطب 
اقتصاد دیجیتال در منطقه ویژه پیام جزو اهداف 
مهم ماست که برای دستیابی به آن باید گام هایی 
را برداریم. پروژه مهم ما در جهت تبدیل شدن به 
قطب اقتصاد دیجیتال، تولید گوشی بومی است.
وی افزود: اکنون 13 شرکت خصوصی برای 
احــداث خط تولید خــود در این منطقه اقدام 
کرده اند که از این تعداد دو مجموعه مشــغول 
 به فعالیت هستند و ســایر تولیدکنندگان هم
به زودی محصولات خود را تولید می کنند. برنامه 
داریم که تا پایان سال حداقل یک میلیون گوشی 

تولید کنیم که یک سوم آن گوشی هوشمند و 
باقی به صورت فیچر)دکمه ای( خواهد بود. 

قنبرپور به تاثیر افزایش تعرفه واردات پرداخت 
و گفت: سیاست های واردات گوشی در سال های 
اخیر ســختگیرانه شده و افزایش تعرفه واردات، 
برخی واردکنندگان را به این فکر انداخته که به 

سمت تولید گوشی تلفن همراه برود. 
مشــاور وزیر ارتباطات با بیان اینکه منطقه 
ویژه اقتصادی پیام پروژه ای بود که بعد از چند 
ســال با هدف ایجاد یک فرودگاه جدید برای 
انجام اهداف پستی و مخابراتی ایجاد شد، گفت: 
یکــی از اقداماتی که باید در این بخش صورت 
بگیرد حضور شــرکت های فعال در حوزه ایجاد 
دیتا ســنتر)مرکز داده( است. فعلا 1۸ شرکت 
خصوصــی در حال ایجاد مرکز داده در منطقه 
ویژه اقتصادی پیام هستند و اکنون سه شرکت 

هم مرکز داده خود را فعال کرده اند.
قنبرپور تصریح کرد: بومی ســازی تجهیزات 
شــبکه ملی اطلاعات دیگر برنامه  ما در منطقه 

ویژه است. ما در حال فعالیت در یک اقتصاد بزرگ 
هســتیم و به تجهیزات مختلف فنی مخابراتی و 
ارتباطی در این حوزه نیاز داریم که تعداد بسیاری 
از آن ها توسط شرکت های دانش بنیان بومی سازی 
شده اســت. بیش از 3۰ شرکت اکنون در حوزه 
شــبکه در حال فعالیت هستند و توانسته اند ۲6 
محصــول یکتا و منحصربه فــرد در منطقه ویژه 
اقتصادی پیام تولید کنند که با تیراژ یک میلیون 

در سال در حال تولید است.
وی در خصوص خدمات پــروازی فرودگاه 
 پیــام هم گفــت: ســال گذشــته پروازهای

بین المللی به مقصد شهرنجف شروع شد و اکنون 
این پروازها به صورت هفتگی انجام می شود. هر 
هفته پرواز به شهر نجف را داریم و برای اربعین 

آماده هستیم.
 مشــاور وزیر ارتباطات تأکیــد کرد: فرودگاه

بین المللی پیام  نه تنها یک هاب پستی است بلکه 
نزدیک 6۰ درصد ظرفیت آموزش خلبانی کشور 
هم در حال حاضر در این مجموعه مستقر است.

قنبرپور با اشــاره بــه اینکه وجود گمرک و 
فرودگاه به تولیدکننده ها کمک می کند عملیات 
واردات و صادرات خود را به سادگی در منطقه 
ویــژه انجام دهند، گفــت: در گمرک پیام که 
همان گمرک اســتان البرز محسوب می شود 
سال گذشته شــاهد ۲۰۰ میلیون تن صادرات 
محصولات بودیم که این مقدار صادرات بالغ بر 
۲۰6 میلیون دلار ارزش داشته و میزان صادرات 
سال 14۰1 نسبت به قبل آن افزایشی بوده است.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی پیام ادامه 
داد: میزان صادرات در سال 14۰1 از نظر وزنی 
59 درصــد و از نظــر ارزش ارزی 116 درصد 
افزایش نســبت به سال قبل تر داشته است. در 
حوزه واردات میــزان وزنی 11۲ میلیون تن با 
ارزش 95۸ میلیون دلار در منطقه ویژه اســت 
که نسبت به سال گذشته رشد داشته، اما رشد 
آن به اندازه صادرات نبوده اســت. همچنین در 
طول سال 14۰1 بیش از ۲۰ هزار کانتینر وارد 

منطقه ویژه اقتصادی پیام شده است.

مدیرعامل منطقه ویژه اعلام کرد

تولید ۲6 محصول دانش بنیان منحصربه فرد
در منطقه ویژه اقتصادی پیام

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازار )به تومان(نوع سکه

۲۸/1۰۰/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
۲5/3۰۰/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

15/۲۰۰/۰۰۰نیم سکه
1۰/۲۰۰/۰۰۰ربع سکه

6/1۰۰/۰۰۰گرمی
۲/33۰/7۰۰هر گرم طلای 1۸ عیار

نوع ارز
41/3۲5دلار )توافقی(
45/376یورو )توافقی(

61/۲95پوند
1/94۸لیر ترکیه

13/17۰درهم امارات
34/۰۰۰هزار دینار عراق

بورس
1/997/۰3۰شاخص کل بورس تهران

696/3۲1شاخص کل هموزن


